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Van de voorzitter

Bestuurscultuur

Den Haag wil naar een andere bestuurscultuur. In woor-

den is er brede steun. De stap van ´zeggen´ naar ‘doen’ is 

echter weerbarstig. In de politiek is - mede door de invloed 

van de media - dagelijks profileren heel belangrijk gewor-

den. Een andere bestuurscultuur begint bovendien met 

vertrouwen. Dit vraagt wederzijdse erkenning én waarde-

ring van elkaars sterke en minder sterke kanten. In de hui-

dige sfeer wordt dit eerder als teken van zwakte gezien. 

Verantwoorden in de Tweede Kamer is nu – zoals informa-

teur Tjeenk Willink zo treffend verwoordde – afrekenen.

Vanuit de Bijbelse opdracht: ‘God lief te hebben boven alles 

en je naaste als jezelf’ is er perspectief. Dan is het vanzelf-

sprekend om het goede voor elkaar te zoeken.

Tweede Kamerverkiezingen 2021

De verkiezingscampagne was in vele opzichten anders. Er 

was gelukkig wel weer een actueel verkiezingsprogram-

ma. Er waren echter geen fysieke bijeenkomsten met onze 

kandidaten. De SGP-studio bleek een mooi alternatief te 

zijn. Hierdoor kregen onze kandidaten een veel groter be-

reik dan anders. Zowel tijdens als na afloop van de uitzen-

dingen.

J. Heres

Het totaal aantal stemmen bleef landelijk iets achter bij de 

vorige verkiezingen. Gelukkig behielden we de drie zetels. 

In Ermelo mochten we ook nu weer méér SGP-stemmen 

noteren. In dit nummer wordt de positieve trend in Ermelo 

toegelicht.

Gemeenteraadsverkiezingen 2022

De eerste voorbereidingen voor de raadsverkiezingen zijn 

gestart. Het bestuur heeft inmiddels met al onze vertegen-

woordigers in college en raad gesproken. In de komende 

periode zal het verkiezingsprogramma 2022-2026 en de 

kandidatenlijst opgesteld worden. Ook zal een campagne-

commissie gevormd worden. Op eerstvolgende leden¬ver-

gadering (na de zomervakantie) staan de komende raads-

verkiezingen op de agenda.

Dit nummer

De redactie heeft weer een gevarieerd blad samengesteld. 

Bezinning vanuit Gods Woord, ruimtelijke ontwikkelingen 

in Horst, persoonlijke ervaringen in coronatijd en een in-

houdsvolle ‘miniatuur’ over Calvijn.

Allen een goede vakantieperiode toegewenst en voor nu 

weer veel leesgenoegen!
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Ter overdenking

Vanuit de eeuwigheid is de Zoon van God gezalfd met de 

Heilige Geest. Als de Gezalfde (de Messias / de Christus) 

heeft Hij op aarde het verlossingswerk uitgevoerd. Dankzij 

Hem kunnen we gered worden van de eeuwige rampzalig-

heid. En heden ten dage is Hij nog werkzaam met het oog 

op al de Zijnen. Hoe Hij dat doet? Als Profeet, Priester en 

Koning.

***

Als Profeet

Ik denk aan een gebeurtenis na Hemelvaartsdag en na het 

Pinksterfeest. En het gebeurde in het leven van Saulus. Hij 

ging volgelingen van de Heere Jezus achtervolgen, maar 

toen werd hij stilgezet. De Heere Jezus Christus liet van 

Zich horen. Als Profeet vanuit de hoge hemel roept Hij ie-

mand bij zijn naam: “Saul, Saul!” (Handelingen 9:4) Deze 

man wordt tot bezinning gebracht en als apostel ingezet 

om het Evangelie van Jezus Christus bij andere volken be-

kend te maken tot bekering en geloof. Waar kwam dat 

van? Vanuit de Heere Jezus. Kijk maar wat er geschreven 

staat over de discipelen die uitgezonden zijn. Hun inzet 

wordt gezegend door de bijzondere ‘samen-werking’ met 

hun verhoogde Heere. Zie Markus 16:20. Zo werkt Jezus 

Christus als Profeet. Ook nu! 

Als Priester

Als Priester is onze Heere Jezus Christus nog steeds aan 

het werk. Hij bidt er voor dat de verkondiging van het 

Woord bediening van de verzoening mag zijn. En de apos-

Ds. W. van den Born / 
Bergambacht, emeritus 
predikant Hervormde 
gemeente Ermelo

“De Geest van de Heere 
HEERE is op Mij.” 

(Jesaja 61:1a)
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tegenkomen. Oh, wat dan? Je hoort ze roepen tot de ber-

gen en tot de steenrotsen: “Val op ons, en verberg ons voor 

het aangezicht van Degene, Die op de troon zit, en voor de 

toorn van het Lam.” (Openbaring 6:16) Wie kan bestaan? 

Laat dat maar een vraag van òns zijn. Kom er mee bij God. 

Bij Hem is uitkomst!

***

Wie werkelijk een Christen is, die mag het ook daadwerke-

lijk zijn. Bent u gezalfd met de Heilige Geest? Dan hebt u 

een roeping in deze wereld als profeet, priester en koning. 

De Heidelbergse Catechismus beschrijft het heel leerzaam 

(zie vraag en antwoord 32). Begenadigd zijn we als we 

daar iets van mogen kennen. Brengt u het ook in praktijk?

tel Paulus was daar diep van doordrongen: “Zo zijn wij dan 

gezanten van Christus wege, alsof God door ons bad; wij bid-

den van Christus wege: laat u met God verzoenen.” (2 Ko-

rinthe 5:20) Hoor, de Heere Jezus staat voor het aange-

zicht van Z’n Vader om te pleiten voor Z’n broeders en 

zusters op de aarde: “Ik heb voor hen de strijd gestreden en 

het was niet tevergeefs.  Rechtvaardige Vader, geef hen daar 

de zegen van.” Hoe hartelijk. Hoe innig. Beluister ook het 

hogepriesterlijk gebed in Johannes 17! Vanuit Zijn door-

boorde handen worden wij gezegend met tijdelijke en eeu-

wige zegeningen. Als wij bidden “om Jezus’ wil”, dan leg-

gen we ons gebed in Zijn handen. Wat God niet behaagt, 

dat kan Hij er uit wegnemen en het dan gezuiverd bij Z’n 

Vader brengen. Hij leeft met ons mee. Hij kent ook onze 

zwakheden. Dankzij Hem kunnen we met vrijmoedigheid 

ons wenden “tot de troon der genade” (Hebreeën 4:16) 

Wie klopt er aan bij Hem?

Als Koning

De Zoon van God zit aan Gods rechterhand als koning op 

Zijn troon. Aan Hem is alle macht gegeven. Hoe Hij regeert, 

dat zien we niet altijd zo duidelijk, maar dat Hij regeert, 

daar mogen we van overtuigd zijn, omdat Gods Woord er 

over vertelt. Jesaja heeft het in vers 2 over de dag van 

Gods wraak. Wie niet voor Hem wilde buigen en geen on-

derdaan van Hem geworden is, die zal Hem toch een keer 

 VRAAG 32
Maar waarom wordt u een Christen genoemd? 
ANTWOORD:
Omdat ik door het geloof een lidmaat van Christus
en alzo Zijner zalving deelachtig ben,
opdat ik Zijn Naam belijde, 
en mijzelf tot een levend dankoffer Hem offere, 
en met een vrij en goed geweten,
in dit leven tegen de zonde en de duivel strijdt, 
en hiernamaals in eeuwigheid met Hem over alle 
schepselen regere.

“ En dan heersen over al de lager gestelde schepselen.  
De Kerk gaat ten hemel in en zij beërft koninkrijken.” 
ds. W.L. Tukker
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“Koersvast in Coronatijd”

Gesprek met Bert Brouwer

Bij voorkeur wilden we ook graag een ‘dwarsdoorsnede’ 

zien van de samenleving in Ermelo. Om die reden hebben 

we een gesprek gevoerd met de familie Mulder, met Bert 

Brouwer, bestuurder van Christelijke zorgorganisatie 

Careander die mensen ondersteunt met een verstandelij-

ke beperking of ontwikkelingsachterstand en ook met 

Dominee J. Bogerd, predikant in de PKN-wijkgemeente 

van de Nieuwe Kerk aan de Horsterweg. Van de verschil-

lende gesprekken, hebben we één artikel gemaakt, 

waarmee u gelijk heel wat leesvoer heeft. We hadden 

natuurlijk nog veel meer gesprekken kunnen voeren, om 

een analyse te kunnen doen, maar dat was nu juist wat 

we niet wilden. In dit artikel willen we puur een aantal 

Ermelo’ers aan het woord laten en hun ervaring en 

beleving in deze Corona-tijd met u delen. 

Mogelijk hebt u herkenning met wat u verneemt hoe 

anderen deze tijd mee maken ….. of wellicht haalt u er 

een ‘tip’ uit. 

Beppie Vliek–van Winkoop

De redactie van de Calvijn streeft ernaar om elk nummer te voorzien van een hoofdarti-

kel, bij voorkeur direct gerelateerd aan iets wat speelt in Ermelo, de omgeving, of juist 

iets wat ons allen bezighoudt. Daarom hebben we gemeend om in deze editie aandacht 

te besteden aan Ermelo’ers in Corona-tijd. 

1. Hoe heeft u, als bestuurder van een zorgorganisatie, 

deze moeilijke periode ervaren? 

Ik geef er twee woorden aan, namelijk hectisch en 

verwarrend. Ik vind deze periode hectisch omdat we 

binnen Careander te maken hebben gehad met een aantal 

sterfgevallen ten gevolge van corona en met veel zieken. 

Dat heeft veel gevraagd, ook van cliënten die niet ziek 

werden, hun familie en vrienden en zeker ook van onze 

medewerkers. Aangezien dit een crisis is waar we niet op 

waren voorbereid, hebben we veel moeten improviseren.

Verder vind ik deze periode verwarrend omdat we via de 

media enorm veel informatie krijgen, iedereen overal een 

mening over heeft en groepen mensen uit elkaar drijven. 

Het vraagt van mij als bestuurder om veel te communice-

ren en koersvast te blijven. Juist in een crisis waarin je ook 

moet improviseren, valt dat niet altijd mee.

2. Welke nadelen ervaar je?

Voor mij persoonlijk vielen de nadelen mee. Onze kinde-

ren wonen al op zichzelf, we hebben een huis met een 
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tuin en ik woon vlakbij mijn werk. En .... iedere maand 

krijg ik gewoon mijn salaris. Als ik dat vergelijk met jonge 

gezinnen, met bepaalde ondernemers en met ouderen, 

dan heb ik echt niets om over te klagen.

3. Heb je ook nieuwe mogelijkheden ontdekt die in de 

toekomst wellicht handig of behulpzaam zullen zijn?

Eén van de mooie dingen die ik heb geleerd is dat je via 

Teams en ZOOM heel goed kunt overleggen met anderen. 

Ik was gewend om te reizen voor afspraken buiten de 

deur, maar dat gaat echt minder worden. Persoonlijk 

contact blijft de basis natuurlijk, maar overleggen via de 

laptop wordt daarop een mooie aanvulling, ook als 

corona voorbij is.

4. Wat steekt in je beleving boven alles uit, hetzij in 

positieve, of negatieve zin?

Ik zei net al dat ik de veelheid aan informatie die op 

mensen afkomt, verwarrend vindt. Daarin zie ik een risico, 

ook na deze periode. Iedereen kan van alles roepen en 

zeggen en daarmee verwarring zaaien of mensen op een 

dwaalspoor brengen. Ik zie de verdeeldheid die dat geeft, 

dat vind ik echt een punt van zorg. Vrijheid van meningsui-

ting is een groot goed, maar het wordt helaas ook 

gebruikt om mensen bang te maken of om de tuin te 

leiden.

Daar staat tegenover dat ik in deze periode ook veel mooie 

dingen heb gezien. Zo zijn binnen Careander allerlei 

initiatieven ondernomen om cliënten en personeel een hart 

onder de riem te steken. Als voorbeelden noem ik een 

wekelijks Careander journaal, mensen die bloemen brachten 

en vrijwilligers die zich spontaan aanmeldden. Je ziet dat 

zo’n crisis ook iets moois losmaakt bij mensen. Laten we dat 

vooral blijven zien met elkaar, want het is er echt.

5. Hoe ervaar je de verhouding met anderen om je heen?

Zoals met collega’s, gezinsleden, kerkleden? In december 

2020 werd ik 60. Het plan was om een feest te organiseren, 

maar dat ging niet door. Ik vond dat erg jammer. Als je dan 

ziet dat familie en vrienden toch van zich laten horen op 

allerlei creatieve manieren, dan word je daar wel heel blij 

van. Ik denk dat we dit allemaal ervaren als een tijd met 

minder en ander contact, maar door te doen wat je kunt, 

kun je de band toch in stand houden; dat vind ik belangrijk.

6. Waar zou je het verder nog graag over willen hebben?

In deze crisis is onder bepaalde groepen de eenzaamheid 

toegenomen. Ouderen worden veel genoemd, maar denk 

ook aan gevangenen. Ik bezoek gevangenen via Gevan-

genenzorg Nederland en heb mijn vaste bezoekcontact al 

8 maanden niet gesproken. Voor hem ben ik bijna de 

enige buiten de gevangenis die hij ziet en spreekt. Het kan 

niet anders of zoiets grijpt diep in, in zijn leven. Binnen-

kort spreek ik hem gelukkig weer. 

Volgens mij heeft de kerk een enorme verantwoordelijk-

heid om ook na deze crisistijd en aandacht te geven aan 

mensen binnen en buiten de kerk. Die opdracht wordt 

alleen maar belangrijker volgens mij.
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‘’Gaan we wandelen of fietsen?’’

Gezin in coronatijd

Wat is het toch genieten dat het ’s avonds langer licht 

blijft. Op de fiets rijd ik door Ermelo op weg naar de 

familie Mulder. Hoe zou de corona tijd zijn voor een jong 

gezin met opgroeiende kinderen? Het gezin zit al start-

klaar op de bank en kijkt verwachtingsvol naar buiten. 

Tegelijkertijd bedenk ik me dat het bijzonder is als ’s 

avonds bezoek komt in verband met de maatregelen.

Thuisonderwijs 

Het gezin bestaande uit vader en moeder met hun 5 

kinderen hebben het thuisonderwijs niet zozeer als 

belastend ervaren. ‘’De kinderen konden veel zelf en 

gelukkig mochten ze ook als snel weer een aantal dagen 

naar school. Vooral in de ochtend waren ze voor school 

bezig maar de middag waren ze vrij. Maar het voelde niet 

als vakantie’’.

Dochter Maaike van 15 was het snel zat: ‘’Het is toch fijner 

om op school te zijn.’’ De ervaring is dat de scholen er aan 

het begin moeite mee hadden om het thuisonderwijs op 

te zetten. De tweede lockdown ging dat al beter. Nu mag 

ze weer volledig naar school. 

Tegelijkertijd ziet ze ook een voordeel in deze corona tijd: 

‘’Ik mag nu een vak laten zitten en dat is Duits.’’ 

Dochter Lisanne van 16 zit in het examenjaar en ook zij 

ervaart versoepelingen voor de resultaten van het 

eindexamen. Waarop vader zich afvraagt: ‘’Is dit positief 

of negatief voor de maatschappij?.’’

Wat de jeugd wel erg jammer vindt zijn de leuke excursies 

die door school werden georganiseerd. ‘’Dat gaat nu niet 

meer door, bijvoorbeeld naar Engeland.’’ 

Ook Winette, die zit in groep 8 van de Augustinus school 

in Ermelo, herkent dit gelijk. ‘’Het schoolreisje ging ook al 

niet door’’. Daar kijk je al lang van tevoren met elkaar naar 

uit. Wanneer moeder aan Jasper, die in groep 3 zit, vraagt 

of hij weer graag naar school gaat zegt hij uitbundig: 

’’Jaaaa’’. De kinderen misten hun vriendjes om mee te 

spelen. De oudste zoon Rick heeft vorig jaar zijn examen 

gedaan. De diploma-uitreiking was een drive in en dat was 

toch wel een bijzondere ervaring.

Vrije tijd

Maar waarmee vermaak je, je nou in deze corona tijd? 

Rick kon daar wel wat op bedenken. Hij kocht een oude 

rode Vespa. In zijn vrije tijd heeft hij met veel aandacht 

Gesprek met de familie Mulder

Nellize Donkersteeg - 
Zijderveld

De rode Vespa. Bron: Rick Mulder
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daaraan gesleuteld en met resultaat. Vol trots laat hij de 

foto’s zien. Wat een verschil zeg…hij heeft inderdaad niet 

stil gezeten. 

En nu rijden maar…

Over rijden gesproken. Hij is bezig met zijn rijlessen met al 

twee tussenstops door de lockdown. ‘’Hierdoor schuift 

het afrijden steeds op.’’ We wensen hem alvast veel 

veilige kilometers toe.

Ondertussen worden er al wat maatregelen versoepeld. 

Dochter Lisanne liep door het centrum en kwam tot de 

conclusie dat het toch echt gezellig is als de winkels weer 

gewoon open zijn. ‘’Hier en daar moet je wel even wachten 

maar dat vind ik niet erg. Je kunt verder niets doen. Elke 

keer als we nu weggaan is het wandelen of fietsen.’’

Waarop vader zegt: ‘’Vroeger deden we niet anders of het 

was uit armoede.’’

Moeder vindt het gezellig nu het gezin veel thuis is. 

‘’Bijvoorbeeld ‘s avonds met elkaar op de bank lekker 

lezen of een spelletje doen.’’

Tot slot

Wanneer ik vraag hoe de jeugd de online kerkdiensten 

ervaart dan blijft het stil…

Het is fijn dat de middelen er zijn om digitaal de kerk-

dienst te volgen maar het brengt ook zorgen met zich 

mee. 

‘’We zitten met z’n allen op de bank en in de hoek van de 

kamer staat de laptop, maar je hebt thuis toch anders je 

aandacht erbij.’’ Het gezin mist het bijwonen van de 

kerkdiensten zoals voorheen. ‘’Hoe langer het nu duurt, 

hoe lastiger het wordt’’.

Wanneer ik weer terug naar huis fiets gaat er door mijn 

hoofd: We hebben een belangrijke opdracht… 

Bidden voor onze naaste maar in het bijzonder voor onze 

jeugd.

We hebben met dominee Bogerd, die de grote Hervorm-

de wijkgemeente (PKN) van de Nieuwe Kerk Zuid, 

Leuvenum en Staverden aan de Horsterweg en de kapel 

in Staverden dient (totaal ongeveer 1500 zielen tellend) 

vanwege lastig passende agenda’s uiteindelijk via 

digitale hulpmiddelen het gesprek kunnen voeren in de 

vroege ochtenduren, waarvoor we hem nogmaals 

hartelijk danken. Het geanimeerde gesprek hebben we 

gevoerd op basis van een aantal vooraf gedeelde 

vragen.

Als herder en leraar in Corona-tijd, hoe ervaart u dit, 

enerzijds als voorganger in de kerkdienst en anderzijds 

ook in het pastoraat? Het is altijd weer zoeken voor een 

predikant hoe om te gaan ‘met de ervaring’; de gemeen-

teleden zijn thuis, kijkend naar een beeldscherm, daarbij 

komt dat mensen ook een kortere spanningsboog 

hebben in deze tijd. Om die redenen houdt dominee 

Bogerd daar rekening mee wat de lengte van de diensten 

betreft. 

In het pastoraat wordt ook duidelijk ervaren dat de 

Corona-tijd zeer moeilijke situaties oplevert; er zijn in de 

grote wijkgemeente die dominee Bogerd dient, relatief 

veel sterfgevallen geweest. Het medeleven en de zorg die 

je dan wil betonen, blijkt heel moeilijk door de beperken-

de maatregelen. Dit is echt heel moeilijk! Zeker beden-

kend dat dominee Bogerd nog maar relatief kort de 

gemeente dient. Normaliter kan een eerste jaar gebruikt 

Gesprek met Dominee Bogerd

Peter Hoogendijk
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worden voor kennismaken met de gehele gemeente en 

wordt daarna gewerkt aan verdieping; dat is ook heel 

moeilijk in deze tijd. En als er dan ook juist sterfgevallen 

door Corona zijn, waarbij je voornamelijk contacten hebt 

met digitale hulpmiddelen, die ook niet iedereen heel 

goed beheerst. Dit geeft wel iets aan van de complexiteit 

van deze tijd. Ondertussen wordt wel gemerkt dat 

sommige leden inmiddels minder terughoudend zijn, 

vanwege vaccinatie-toepassing. 

Nadelen die in deze tijd ervaren worden zijn sterk 

gerelateerd aan het missen van het contact, de verbinding 

tussen predikant en leden enerzijds en onderling tussen 

de leden anderzijds.  Door het ontbreken van de contac-

ten worden de digitale hulpmiddelen des te meer van 

belang, waarbij het nadeel is dat je je soms afvraagt wie er 

straks afgehaakt zal zijn, als we weer mogen opgaan naar 

Gods huis. 

Toch, naast de nadelen die ervaren worden, ervaart 

dominee Bogerd ook meerdere voordelen. Allereerst is 

daar het feit dat de kerkenraad nu oog heeft voor die 

mensen die al thuis de diensten volgden, die vielen eerder 

veel minder op, maar door de Corona situatie heeft men 

daar juist oog voor gekregen, het verschil viel nu juist op! 

Een ander positief punt is de creativiteit die in Corona-tijd 

duidelijk naar boven komt; hoe men jongeren kan 

bereiken, het zingen in de kerk dat plotseling ook anders 

ging en het gebruik van de digitale hulpmiddelen dat door 

deze situatie een snelle vlucht nam. In de gemeente was 

men in het totaal plaatje al duidelijk met de computer als 

een onmisbaar instrument bezig, toepassing daarvan was 

al lang geen vraag meer. 

De in de Corona tijd ontdekte nieuwe mogelijkheden ziet 

dominee Bogerd voornamelijk in het gebruik van de 

digitale middelen als Microsoft Teams en dergelijke. Waar 

we ruim een jaar geleden nog niet eens over nadachten, is 

het nu al geheel normaal en gemeen goed geworden, om 

digitale bezoeken te brengen bij de leden en ook bijvoor-

beeld digitaal te vergaderen. Ook onder de gemeentele-

den is dit meer en meer geaccepteerd als een ‘bezoek-op-

tie’.

De contacten met anderen worden nu vooral bepaald 

door de communicatie, waarbij bellen toch geen voorkeur 

heeft. In de communicatie is het juist heel fijn om elkaar te 

zien! Het wordt ook door ouderen als lastig ervaren om 

iemand niet te zien tijdens de communicatie; daarom is de 

voorkeur voor communicatie door middel van bijvoor-

beeld MS Teams of Zoom. Elkaar niet zien doet het 

gesprek eigenlijk niet zo vlotten!

Op de vraag of in deze tijd dingen anders worden beleefd, 

geeft dominee Bogerd aan dat hij het als intensief ervaart, 

Nieuwe kerk, Ermelo
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UW DROOM. ONZE PASSIE. HOUTBOUW.

T 0342 44 00 34  Kootwijkerbroek 

gelderschehoutbouw.nl

BEZOEK ONZE SHOWROOM

“IJzersterke houtbouw 

net als vroeger, 

maar dan slimmer en 

sneller.”
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het is veel schakelen en daarmee telkens weer nadenken. 

Verder geeft hij aan ook te ervaren dat de huidige situatie 

betreffende de bezetting in de kerk tijdens de diensten, 

onwennig is, je mist ook daarin toch ‘een vorm van 

contact’. 

Wat naar de beleving van de dominee boven alles 

uitsteekt in positieve zin is dat juist in deze tijd blijkt dat 

de Heere regeert, de Koning van de kerk gaat ook in deze 

tijd door met Zijn werk. Wat in negatieve zin gezien wordt 

is het zogenaamde reli-shoppen, je ontdekt dat sommige 

mensen toch weinig binding met de gemeente hebben en 

de gemeente inwisselen voor een andere gemeente. Wat 

ook opgemerkt wordt is het individualisme, wat in de 

gehele breedte van de maatschappij ook zo duidelijk 

gezien wordt. 

 Wat verder in de gemeente te merken is, is het ontstaan 

van nieuwe initiatieven. Bijvoorbeeld het opzetten en 

uitgeven van een nieuwsbrief waar in elke nieuwsbrief 

twee leden zich voorstellen, de verschillende kringen die 

elkaar opzoeken, de jeugd zoekt elkaar weer meer op met 

een app-groep en ook de kerkenraad die de leden 

opzoekt. Mooi om deze verschillende creativiteitten te 

bemerken. En het extra wat daartoe gedaan moet 

worden, gebeurt gewoon – men zucht of klaagt niet, 

ondanks dat er veel is wat er op ieder afkomt. Daarnaast, 

door bijvoorbeeld het uitvallen van meerdere zaken, 

duurt het seizoen ook langer, daarbij merk je dat men 

toch wel uitkijkt naar het einde van het seizoen. 

Ten aanzien van de verantwoordelijkheid die de kerken-

raad en wijkgemeente heeft, hanteert men de opgelegde 

regels van het ICO. Men wil een veilige kerk zijn, waarin 

de Woordverkondiging zijn voortgang mag hebben, zodat 

de Koning van de Kerk geëerd en gediend zal worden!

Kapel Staverden

Reactie van de redactie

we hebben het als verrijkend ervaren om deze gesprekken te kunnen voeren. Anderzijds hebben we het ook als 

bijzonder ervaren dat we een inkijkje mochten krijgen bij de familie Mulder, de heer Brouwer en dominee Bogerd. 

Het gaat over gevoel, over ervaring, over wat ons raakt. We danken hen heel hartelijk voor hun medewerking!

Het is een aangrijpende tijd die ons gehele leven beïnvloedt, deze tijd kan wel aangemerkt worden als een oordeel 

Gods over deze totaal verwarde wereld. Hoe noodzakelijk dan toch om de tijd uit te kopen, ons te verootmoedigen 

voor God en het gebed te zoeken. Te vragen of Hij ons genadig wil zijn voor tijd en eeuwigheid; denkend aan het 

gebed van Daniel, zoals we lezen in Daniel 9: 7 ‘bij U, o Heere, is de gerechtigheid, maar bij ons de beschaamdheid der 

aangezichten, gelijk het is te dezen dage ……..’! Aangrijpend! Zoekt de Heere en leeft! (Amos 5:6a).   
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SERVICE&
KWALITEIT

• VERKOOP EN LEASE VAN NIEUWE EN GEBRUIKTE AUTO’S

• COMPLEET ONDERHOUD AAN ALLE MERKEN  

• SCHADEAFWIKKELING  

• ONDERHOUD VAN UW LEASEAUTO 

• CARWASH 

• TANKSTATION 

• BROODJESCORNER

LOKHORSTWEG 3, ERMELO                                     (0341) 561020                                                         AUTOBEDRIJFSCHOUTEN.NL
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Janie Hoogendijk volledig Coronaproof in het stembureau 

Het Stembureau van dichtbij 
Tekst en foto’s: 

Janie Hoogendijk
 - van der Hoeven

Om deze dagen mogelijk te maken en ook omdat er veel 

meer stem-locaties waren dan anders waren er ook veel 

meer stembureau-leden nodig. Daarom werden er vrijwilli-

gers gevraagd onder andere in het Ermelo’s weekblad. Na-

dat ik me opgegeven heb, kreeg ik een mail waarin ik kon 

aangeven waarvoor ik me wilde opgeven plus welke dagen 

ik beschikbaar was. Je kon kiezen voor stembureau-lid, 

voorzitter van een stembureau of teller. Na de opgave 

kreeg ik een mail met een te volgen online cursus, als voor-

zitter kreeg je een life cursus van een dag. Bij voldoende 

behaalde punten werd je ingedeeld voor 1 van deze func-

ties.

Mijn keuze én aanstelling was stembureau-lid. De gemeen-

te Ermelo had alles erg goed geregeld, duidelijke commu-

nicatie door middel van mails wat er van ons verwacht 

werd, de regels, tijden, enz. Ook de Corona-regels waren 

uitstekend uitgestippeld en geregeld. Bij aankomst moes-

ten we een mondkapje op, handen desinfecteren en hand-

schoenen aan. Er stonden spatschermen, desinfectiemate-

riaal en zelfs een tubetje handcrème. Er hing een poster bij 

binnenkomst met alle regels. Gedurende de gehele ope-

ningstijd was er een schoonmaker die zorgde voor de tus-

sentijdse desinfectie van alle tafels, stemhokjes en spat-

schermen. Ook was er verplichte ventilatie, bij onze locatie 

doormiddel van deur en ramen tegen elkaar open, wat dus 

behoorlijk koud was! 

De verkiezingen dit jaar waren anders dan anders. Door de Coronamaatregelen waren er 

meerdere dagen om te kunnen stemmen. Twee dagen waren er voor onze ouderen en de 

mensen met een kwetsbare gezondheid om in alle rust te kunnen stemmen, deze dagen 

waren voorafgaand aan woensdag 17 maart wat de officiële verkiezingsdag was. 
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Op dinsdag 16 maart mocht ik het stembureau bevrouwen. 

Bij aankomst was er de gezondheidscheck en hebben we 

kort kennisgemaakt met de andere stembureauleden, de 

schoonmaakster en de voorzitter. De plaatsen werden ver-

deeld in ontvangst-lid, stembureau-lid bij de stembus en 2 

stembureauleden om de passen in te nemen en een stem-

biljet af te geven. Mijn eerste taak was stembureau-lid bij 

de stembus, dat hield in; de stemmers aanwijzingen geven 

naar de andere stembureau-leden waar ze hun stem-pas of 

kiezerspas in konden leveren en een stembiljet plus klein 

rood potloodje in ontvangst konden nemen. Mijn taak was 

om toe te zien of het stembiljet in de stembus gedepo-

neerd werd en de aantallen te turven zodat er een controle 

is met het aantal ingeleverde stem- of kiezerspassen. Voor-

al bij volmacht bewijzen was dat goed opletten. Bij deze 

functie let je op de stembus, deze mag namelijk nooit tus-

sentijds opengemaakt worden.

Na een aantal uren hebben we geruild van functie en 

mocht ik de passen innemen; de kiezers moesten een iden-

titeitsbewijs meenemen die wij nauwkeurig moesten con-

troleren op geldigheid, foto, geboortedatum, voornaam 

en achternaam en of dit overeenkwam met de stempas. 

De stempas moest gecontroleerd worden op echtheid, 

overeenkomend met het voorbeelddocument dat aanwe-

zig was. Als dit klopte werd het nummer wat op de stem-

pas staat, gecontroleerd of het voorkomt in het ROS (Re-

gister Ongeldige Stempassen), zo niet, dan mag diegene 

ook daadwerkelijk stemmen. Een kiezer mag naast zijn ei-

gen stem maximaal 3 volmacht-bewijzen inleveren. Bij de 

volmacht-bewijzen was er een andere controle-route die 

gevolgd moest worden. Als alles in orde was, kreeg de kie-

zer zijn stembiljet, waar het vakje van keuze rood gekleurd 

kon worden. Er was regelmatig een gekraak en geworstel 

in het stemhokje met het weer invouwen van het grote 

stembiljet. Deze dinsdag was er een druppelsgewijze op-

komst waardoor de kiezers veilig hun stem konden uit-

brengen.

Voor de lunch en het avondeten heeft de gemeente uitste-

kend gezorgd, we kwamen niets tekort. Er was werkelijk 

overal aan gedacht. Ik vond het een leerzame en leuke er-

varing om de verkiezingen zo van dichtbij te hebben mee-

gemaakt. 

In Ermelo deden 30 partijen mee aan de verkiezingen. Mede door de grote formulieren betekende dit veel werk met tellen.
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Na de verkiezingen heb ik de verschillende uitslagen nog 

eens op rij gezet, met dank aan Pieter Stam die heel wat data 

heeft aangeleverd. Gegevens van de verschillende verkiezin-

gen zijn verwerkt tot plaatjes. De uitspraak ‘woorden 

wekken – beelden trekken’ was hierbij leidend. Achtereen-

volgens treft u onderstaand, de verkiezingsuitslagen van:

• het Europees parlement, vanaf 1984 tot 2014;

• de Tweede Kamer, vanaf 1918 tot 2021;

• de Provinciale Staten, vanaf 1931 t/m 2019;

•  gemeenteraadsverkiezingen in Ermelo, vanaf 1972 t/m 

2018.

Verkiezingsuitslagen in beeld

Tekst Peter Hoogendijk

Als lezers van de Calvijn, weten we ondertussen allen hoe de verkiezingen in maart jl. zijn 

verlopen. Misschien had u vooraf al een idee over de uitslag, en toch, met de komst van 

b.v. FVD en de blijvende positie van de PvdV van Wilders, is het toch koffiedik kijken wat 

er gebeurt en welke partijen aan het kortste versus het langste eind trekken. Eén ding is 

zeker, de uitslag is vooraf al bekend, niet bij ons, maar wel bij Hem die Zijn raad volvoert; 

het wereldgebeuren is in Zijn hand en daarmee is het ook zeker omdat Hij regeert. Dat 

dat ons op knieën zou brengen om Hem nodig te hebben bij alles wat we doen en laten,  

maar ook bij datgene waarop wij mensenlijkerwijs geen invloed hebben! 

Een ‘Ermelose SGP-stemmers’ trendanalyse 

na verschillende verkiezingen

Een aantal notities worden hieronder vooraf aangegeven:

•  In 1971/ 1972 is de splitsing gerealiseerd waardoor 

Nunspeet en Ermelo gescheiden wegen gingen. Dit 

laat zich in een aantal plaatjes ook duidelijk zien;

•  De verkiezingen voor het EP; het aantal stemmen is 

hierbij de combinatie van partijen. Initieel de SGP, met 

GPV en RPF, en later werden dit de SGP met de CU;

•  Ik heb geen informatie beschikbaar over het specifie-

ke aantal SGP-stemmers bij de EU-verkiezingen.
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Gecombineerd overzicht van de verschillende verkiezingen

Tweede Kamer verkiezingen 17 maart 2021, 
uitslag gemeente Ermelo
Winnende partij in Ermelo: VVD met 20,3 procent van de stemmen

Note: bij de verkiezingen voor het EP werd er samenge-

werkt met de CU. Het absolute aantal SGP-stemmers bij 

deze verkiezingen is mij niet bekend. 

Informatie van website https://allecijfers.nl, met specifiek 

informatie over Ermelo. Interessant te zien dat de combi-

natie SGP-CU bij de EP verkiezingen de grootste was! 
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Verhuizen?
Wij verzorgen uw verhuizing 
in binnen- en buitenland

never 
move 
alone!

Nijkerk: +31 (0)33 246 00 82

Putten: +31 (0)341 49 11 47

hazelegerverhuisservice.nl

www.baaijmelis.nl
info@baaijmelis.nl
0621 479 212bel voor informatie

Versterk jouw kracht
Ervaar de kracht van paarden door samen te ontdekken, terug te
kijken en te ontwikkelen. Coaching met paarden is voor jongeren,
volwassen en teams die willen groeien.
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Overig

Er is een aantal conclusies te trekken en u mag zelf de 

verdere invulling erbij doen. 

•  Er is een trend te zien van een gestage toename van 

het aantal SGP-stemmers in de loop der jaren;

•  Van de vier soorten verkiezingen (Gemeenteraad, 

Prov. Staten, 2e Kamer en het EP), is het aantal 

SGP-stemmers bij de gemeenteraadsverkiezingen het 

hoogst;

•  Het aantal SGP-stemmers bij de Prov. Staten verkiezin-

gen, ligt om en nabij op het niveau van de Tweede 

Kamerverkiezingen;

•  De toename van het aantal SGP-stemmers vanaf 1972 

zien we bij de verschillende verkiezingen terug. Vanaf 

midden jaren ’80 zien we de trend naar beneden; 

daarna zien we vanaf begin 2000 bij de verschillende 

verkiezingen weer een toename van het aantal 

SGP-stemmers;

•  De toename in de laatste jaren, van het aantal 

SGP-stemmers is het hoogst bij de gemeenteraadsver-

kiezingen.

•  De toename van het aantal SGP-stemmers lijkt in lijn 

met de gestage groei van de gemeente Ermelo;

•  Gemiddeld stemt minder dan 10% van de Ermelose 

bevolking op de SGP. Ook blijkt dat de CU ruim groter 

is dan de SGP, qua stemmers-aandeel;

•  De animo onder SGP-kiezers om te stemmen is 

blijkbaar het grootst bij de lokale verkiezingen.

•  De combinatie SGP-CU in Ermelo bij de EP-verkiezin-

gen in 2019 vormde het grootste segment kiezers!

Om de belangrijkste conclusie te trekken, op grond van 

alle bovenstaande informatie, kunnen we niet anders dan 

terugvallen op Gods onfeilbare Woord, met de woorden 

van de dichter:

God, de Heer’ regeert,

Beeft gij volken, eert,

Eert Zijn hoog bestel;

Die bij Israël, tussen Cherubs woont;

En Zijn hoogheid toont,

Heilig toch en ’t eren, 

Is de Heer der Heren!

Europees parlement verkiezingen 23 mei 2019,
uitslag gemeente Ermelo
Winnende partij in Ermelo: CU SGP met 2564 stemmen
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In Vogelvlucht
Tekst: Maarten van 
Leeuwen

In Vogelvlucht, zo heet het plan dat zo’n drie jaar geleden 

ontstond.  We hadden over dit project een gesprek met 

de heer Erwin van de Berg, initiatiefnemer en kartrekker.

‘Ik wilde samen met mijn vrouw graag een woning kopen in 

Ermelo, maar dat bleek onbetaalbaar’, zegt Van den Berg. 

‘Een probleem waar heel veel jonge inwoners tegenaan 

lopen. Dat bleek wel uit de respons die ik kreeg op het idee 

om middels een CPO dan zelf maar iets te gaan doen. Vijftig 

reacties binnen twee dagen. Vooral startende jongeren’. De 

jongeren hebben vervolgens zelf de vereniging CPO In 

Vogelvlucht opgericht. Zij zijn in feite opdrachtgever voor 

de aannemer. 

CPO staat voor collectief particulier opdrachtgeverschap. 

Normaal zijn deuren en bouwmaterialen al vastgesteld 

door de ontwikkelaar. Deze club doet alles zelf en 

daardoor blijft het ook betaalbaar. Er zit geen ontwikke-

laar of makelaar tussen. De naam is ontstaan tijdens een 

eerste gedachtewisseling over dit onderwerp toen  

Luchtfoto van het terrein aan het Rodeschuurderwegje in Horst waarop 34 betaalbare woningen gepland zijn. Tegenover de 
Goede Herderschool en Ons Huis. Foto: Lycens, ladder voor duurzame verstedelijking.

Mini-woonwijkje in Horst
De start van de bouw van 34 woningen in Horst komt dichterbij!  Waarschijnlijke kan na 

de a.s. bouwvakvakantie worden begonnen. De oplevering is voorzien in de zomer van 

2022. 
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‘In Vogelvlucht’ mogelijke bouwlocaties in Ermelo, onder 

de loep werden genomen.

De jongeren kregen eind 2018 steun van de gemeente-

raad die met een unaniem aangenomen motie het college 

van B en W opdracht gaf om CPO In Vogelvlucht zoveel 

mogelijk behulpzaam te zijn met de bouwplannen. 

Binding met Ermelo is één van de criteria voor deelname. 

Dat was een sterke wens van de vereniging.

Eigenlijk kan zoiets niet; zomaar bouwen in het Ermelose 

buitengebied. Maar wel als daar tegenover staat dat 

elders in het agrarische buitengebied lelijke bebouwing 

wordt gesloopt, zo is ooit bedacht door  het gemeentebe-

stuur. Dat slopen gebeurt kilometers verderop, aan de 

Haspel 123a. Daar worden een paar grote oude schuren 

gesloopt van een agrariër die daar niks meer mee wil.

Onder de 34 huizen die er komen, zijn tien sociale 

huurwoningen en 24 koopwoningen, waarvan het 

grootste deel valt in de categorieën ‘goedkope koop’ en 

‘middeldure koop’. Het mini-wijkje krijgt twee ontsluitin-

gen op het Rodeschuurderwegje. Aan de noordzijde een 

inritconstructie en aan de zuidzijde een plateau. De 

woningen zijn zo gegroepeerd, dat de achtertuinen 

uitkomen op een centrale speel- en ontmoetingsplek. 

Tussen de weg en het wijkje moet nog wel een vier meter 

hoog geluidsscherm worden aangelegd. Het plan voldoet 

aan het woningbouwprogramma dat de gemeente heeft 

opgesteld, met daarin de eis dat er ook voor starters 

wordt gebouwd.  De woningen voldoen aan het bouwbe-

sluit en worden bijna energieneutraal (0 op de meter). 

De woningen worden gebouwd door een plaatselijke 

aannemer.

Inmiddels is het bestemmingsplan vastgesteld en is ook 

een zgn. omgevingsvergunning verleend  en staat niets 

meer de bouw in de weg.

Van de Berg benadrukt tijdens het gesprek de goede 

contacten en samenwerking tussen alle betrokkenen 

zoals met de gemeente, de oorspronkelijke  grondeige-

naar en omwonenden.  ‘Zonder die samenwerking, was 

het er niet van gekomen’. 

Wij danken de heer Van de Berg voor het gesprek en 

wensen de CPO veel succes bij de verdere uitwerking en 

hopelijk straks een fijne tijd in hun nieuwe woning.

Voorziene inrichting van het bouwproject. Beeld: het Veluws ontwerpbureau.
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Uit de raad
Pieter Stam

Hoge nood in Ermelo

Tijdens de raadsvergadering van 31 maart jl. dienden de 

fracties van PE, CDA, CU en SGP een motie ‘Hoge nood in 

Ermelo’ in.

In de inclusieagenda staat dat onderzocht moet worden of 

er meer openbare toiletten (voor mensen met een beper-

king) kunnen komen en dat de communicatie over be-

staande (semi)openbare toiletten verbeterd moet worden 

via de app Hoge Nood. Middels de aangenomen motie 

werd het college verzocht te zorgen voor fysieke beweg-

wijzering naar de toiletvoorziening in het gemeentehuis en 

De Dialoog. En ook constant oog te houden voor mogelijk-

heden om naast het openbare toilet op het station, nog 

een openbaar toilet te realiseren op een meer centrale 

plaats.

Bewust verlichten

De openbare verlichting in sommige Ermelose wijken is 

dringend aan vernieuwing toe, aldus wethouder Leo van 

der Velden. Aan twee beeldvormende tafels spraken 

raadsleden mede daarom over het nieuwe beleidsplan ‘Be-

wust Verlichten’. Teveel licht is niet goed voor de natuur en 

te weinig komt de (verkeers)veiligheid niet ten goede. Vei-

ligheid blijft vooropstaan in het uitvoeren van dit plan, ver-

zekerde de ambtenaar aan fractievertegenwoordiger 

René Heij. Ook de vragen van andere fracties werden naar 

tevredenheid beantwoord, waarna alle partijen besloten 

dat het plan in de raadsvergadering van 26 mei als ‘hamer-

stuk’ kon worden aangenomen.

Motie Zoekzones grootschalige woningbouw

Dat er dringend behoefte is aan woningen in Ermelo be-

hoeft geen betoog. We moeten ergens beginnen.

Wel is het zaak om dit met beleid en visie te doen: wat, 

waar, wanneer en hoe willen we gaan bouwen?

Op termijn gaan we het niet redden met inbreidingsloca-

ties en transformaties van recreatieparken alleen. We zul-

len verder moeten kijken. Ook verder in de tijd. Regeren is 

immers vooruitzien. Daarom is een doorkijk nodig na 2030.

Te vaak vernemen we dat jongeren en ook andere doel-

groepen Ermelo verlaten omdat er geen aanbod is voor 

een betaalbare woning. Uiteraard is iedereen vrij om te 

gaan en staan waar hij wil, ook degenen die hier wil komen 

wonen, maar het is ongewenst dat de verhuizing naar een 

andere gemeente noodzaak is omdat er in Ermelo geen be-

schikbare woning is.

In ons eigen verkiezingsprogramma staat: ‘Bouwen naar 

behoefte’.

In de uitkomsten van het maatschappelijk raadsprogram-

ma staat: ‘Inwoners geven voorkeur aan ruime uitbreiding 

[buurtschappen, rondom de hoofdkern, buitengebied] die 

verder gaat dan alleen de hoofdkern. Slechts 8% kiest voor 

verdichten van de kern.’

Tijdens de raadsvergadering van 12 mei jl. diende Pieter 

Stam een motie in met als opdracht aan het college om:

•  Zoekzones in kaart te brengen voor de ontwikkeling 

voor grootschalige woningbouw en deze vertrouwelijk 

aan de Raad voor te leggen. 
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•  Een onafhankelijke deskundige een stedenbouwkundi-

ge visie (voor deze door de raad vast te stellen locaties) 

op te laten stellen met een doorkijk na 2030, mogelijk 

in samenhang met de ontwikkelingen in de regio en 

deze te betrekken bij de Omgevingsvisie.

•  In het derde kwartaal van 2021 met de eerste resulta-

ten te komen.

Deze motie werd door alle andere fracties mee ingediend 

en kreeg unanieme steun in de Raad.

“Om ten slotte maar een oude slogan van stal te halen: 

“Wonen in Ermelo wie wil dat nou niet.” En daar voegen 

we vanavond opnieuw aan toe: “Blijven wonen in Ermelo, 

wie wil dat nou niet.”

U begrijpt dat we dit proces zorgvuldig willen doen. 

Wat de SGP betreft is bouwen over de Arendlaan juist niet 

de enige optie. Jarenlang leek een nieuwbouwwijk direct 

onlosmakelijk verbonden met bouwen over de Arendlaan. 

Met dit onderzoek wordt gekeken naar het totale grond-

gebied van Ermelo. Ten slotte hebben wij de uitslag van het 

Maatschappelijk Raadsprogramma Wonen welke in septem-

ber 2019 gehouden is (zie afbeelding) meegenomen. Zoals u 

ziet wil verreweg het grootste deel uitbreiding wat verder 

gaat dan alleen de hoofdkern. Dank aan hen die destijds de 

enquête hebben ingevuld. Zoals u merkt wordt de uitslag 

meegewogen in de raad.

Motie Beleid transformatie van kleinschalige solitaire 

recreatieparken

N.a.v. ons bezoek aan Camping De Bosakker en het gepre-

senteerde woningbouwinitiatief zijn we in gesprek gegaan 

met de wethouder hoe hier mee om te gaan.
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Dit initiatief voldoet niet aan het gemeentelijk beleid en is 

daarom moeilijk te realiseren.

We kwamen tot de conclusie dat er in Ermelo meer van 

dergelijke soms verouderde kleinschalige solitaire recrea-

tieparken in het buitengebied zijn waar de toekomstwaar-

de voor recreatie gering lijkt.

Eigenlijk is beleid voor dit soort kleine parken een hiaat in 

Vitale Vakantieparken.

Een kwaliteitsslag en toekomstperspectief kan voor derge-

lijke kleine parken moeilijk gerealiseerd worden. 

Investeerders voor dit soort ‘Bosakkers’ zijn er eigenlijk 

niet. Veelal worden deze campings beheerd door oudere 

eigenaars met oudere gasten. Op den duur is het niet on-

denkbaar dat deze campings opgekocht worden en hier 

andere (ongewenste) activiteiten kunnen gaan plaatsvin-

den.

Kortom beleid voor dergelijke campings is gewenst en een 

mooie kans om (zo mogelijk) woningbouw te realiseren 

waar in Ermelo behoefte aan is.

Het is uiteraard aan de eigenaar van een recreatiepark zelf 

wat hij of zij met zijn recreatiepark wil.

Eveneens tijdens de raad van 12 mei jl. diende Pieter Stam 

een motie is  met als opdracht aan het college.:

Het in kaart brengen van deze recreatieparken en vervol-

gens kaders en beleidsmogelijkheden om de recreatiepar-

ken om te vormen naar woningbouw aan de raad voor te 

leggen.

Met uitzondering van de fractie van Progressief Ermelo 

werd deze motie door alle andere fracties mede ingediend 

en aangenomen.

“Niet eerst laten afbreken en daarna gaan bestemmen”

Dit was de teneur van de inbreng van Pieter Stam tijdens 

het agendapunt ‘Verplaatsingsonderzoek Haspelstrook’ 

op 12 mei j.l. Op basis van het (deels vertrouwelijke) rap-

port is duidelijk dat verplaatsing van palletfabriek Ten 

Hove geen optie is. Dit verplaatsingsonderzoek moest des-

tijds op verzoek van de provincie uitgevoerd worden, eer 

zij wilden meewerken aan bestemming van de huidige acti-

viteiten.

Ondertussen heeft de Raad van State op verzoek van de 

Stichting Woon- en Recreatiebelangen Tonsel (WRBT) uit-

spraak gedaan dat de gemeente moet handhaven op de 

niet vergunde bebouwing.

In 2018 had de gemeente reeds een studie gemaakt met 

een visie hoe hier mee om te gaan. Toen werd gesproken 

over inpassing van de huidige situatie. Het bedrijf heeft in-

derdaad deels niet alles volgens de regels gedaan, maar de 

gemeente op haar beurt heeft zelf ook verwachtingen en 

beloftes gedaan naar het bedrijf en deze vervolgens niet 

waargemaakt. De gemeente dient zich op te stellen als een 

betrouwbare overheid. De SGP wil dat de procedures voor 

het ruimtelijk bestemmen van de Haspelstrook in gang 

worden gezet. Dan kan ook het proces met inspraak e.d. 

zorgvuldig worden doorlopen.
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Miniaturen (3)
Johannes Calvijn

Maarten van Leeuwen

Levensloop

Johannes Calvijn werd in 1509 in Noyon geboren als Jean 

Cauvin. Noyon ligt in Picardië in Frankrijk halverwege de 

Belgische grens en Parijs. Zijn vader was afkomstig van 

eenvoudige schippersfamilie maar heeft zich weten op te 

werken tot een belangrijk man in zijn woonplaats. Calvijns 

moeder was een vrome (Rooms-Katholieke) vrouw die 

jong overleed waarna zijn vader hertrouwde. Over zijn 

tweede moeder is weinig bekend. 

Jean bezocht de jongensschool in Noyon. Daarnaast had 

hij het voorrecht dat hij bij een voorname familie het 

huisonderwijs voor de kinderen mocht meemaken. 

Daardoor kwam hij al vroeg in aanraking met een zekere 

deftige levensstijl, die hij altijd heeft behouden. Dit in 

tegenstelling tot Maarten Luther die altijd wat boertig is 

gebleven. 

Vader Cauvin had grote plannen met zijn zoon. Hij zag dat 

de jongen een helder verstand had en besloot hem voor 

priester te laten leren. Daarom zond hij hem in 1523, toen 

Jean veertien jaar was, naar de universiteit in Parijs. Daar 

besloot Jean, zoals toen gebruikelijk was, zijn naam te 

ver- latiniseren. Jean Cauvin werd Johannes Calvinus. In 

het Frans werd dat Jean Calvin en in het Nederlands 

Johannes Calvijn.

Toen Calvijn negentien geworden was, kwam er een 

verandering in zijn leven. Hij had inmiddels een bepaalde 

graad aan de universiteit gehaald, toen er bericht kwam 

Johannes Calvijn

Nu aandacht voor Johannes Calvijn. Bij de meeste lezers wel bekend. Ons kwartaalblad 

draagt zijn naam. Een introductie van deze reformator en jurist is eigenlijk niet nodig. 

Noem de Institutie en Calvijn staat op het netvlies. Ook voor het denken van Calvijn over 

kerk en staat kunnen we in zijn levenswerk terecht. 
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van zijn vader, dat hij van studierichting moest verande-

ren. Vader zag een rijkere carrière voor zijn zoon als deze 

rechten zou gaan studeren. Calvijn gehoorzaamde en dat 

zeker niet tegen zijn zin. Dit te meer omdat hij intussen in 

contact was gekomen met mensen en geschriften uit de 

Reformatiebeweging waardoor de priesteropleiding hem 

steeds meer ging tegen staan. Hij studeerde van 1528 tot 

1531 in verschillende Franse plaatsen rechten tot hij weer 

terug ging naar Parijs om daar verder te studeren in 

wijsbegeerte en letteren.

Op een bepaald moment moest hij vluchten omdat hij 

betrokken was bij een zeker rumoer aan de universiteit. 

Hij trekt naar Zuid-Frankrijk, waar zijn bekering plaatsvindt 

en begint daar aan zijn levenstaak; het schrijven van de 

Institutie. Hij was toen 24 jaar. De vergelijking met Luther 

ligt voor de hand. Luther op de Wartburg waar hij in stille 

afzondering heeft kunnen werken aan de vertaling van de 

Bijbel. Calvijn als vluchteling in Zuid-Frankrijk waar hij het 

plan opvatte een boek te schrijven waarin hij rekenschap 

geeft van het hervormde geloof en dat voor een breed 

publiek op begrijpelijke wijze uiteenzet. Ook verwoordt 

hij hierin zijn gedachten over de staat en de vorm waarin 

de staat het beste kan worden ingericht.

Wat dacht hij?

Volgens Calvijn is niet één staatsvorm de beste; het is 

Gods voorzienigheid dat het ene land op de ene wijze 

bestuurd wordt  en het andere op een andere wijze. En 

überhaupt: degenen die over ons gesteld zijn moeten we 

gehoorzamen, op welke wijze die dan ook georganiseerd 

zijn. Sterker nog, we moeten ten opzichte van degenen 

die ons regeren een ‘buitengewoon eervol gevoel’ 

hebben, zegt hij. Dat is de eerste plicht van de burgers. En 

daaruit volgt een tweede plicht: gehoorzaamheid 

bewijzen, of het nu gaat om besluiten uit te voeren, 

belasting te betalen of andere zaken.

Zijn waarde voor nu?

Uiteraard is er veel meer te zeggen over wat Calvijn dacht. 

De hierboven genoemde gedachten zijn waardevol. Ook 

zijn antwoord op de vraag of de overheid ook de eerste 

tafel van de Tien Geboden moet onderhouden. Ja, zegt 

Calvijn. Volgens hem is dat zonneklaar, ook al zou de 

Bijbel ons dat niet leren. Zelfs ‘heidense schrijvers hebben 

niet over de overheid, de wetgeving en de openbare orde 

geschreven zonder te beginnen met de religie en de 

cultus. De overheid is Gods plaatsvervanger en regeert 

door Zijn genade.’

Bedenkend dat ook atheïsten gelovig zijn, hebben we hier 

een pasklaar antwoord op het bedrijven van christelijke 

politiek: ook de eerste tafel van de wet behoort tot het 

terrein van de overheid. 

Johannes Calvijn dacht positief over de staat en had 

waardering voor politiek. De visie van Calvijn op de 

overheid is heel vruchtbaar gebleken. Meer dan Maarten 

Luther, is Calvijn ook een hervormer van de staat. 

De ideeën van Johannes Calvijn over de overheid zijn erg 

belangrijk geweest voor de staatsvisie van gereformeer-

den. Calvijn is de theoloog bij wie alles draait om de eer 

van God. ‘Kerk en overheid staan zelfstandig naast elkaar, 

maar beiden in dienst van God. De overheid is gebonden 

aan de Wet van God. De overheid als dienaresse Gods 

vereist ook de plicht van burgers om haar te gehoorza-

men. Naast de kerk heeft de overheid een eigen rol. Kerk 

en staat zijn beiden gebonden aan Gods wet, maar met 

respect voor ieders eigen domein’. 
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Dit was in de tijd van Calvijn nieuw. De kerk had namelijk 

wereldlijke aanspraken en de staat was geheel verweven 

met de kerk. Calvijn vond niet dat de staat over de kerk 

kon heersen, of andersom. Iets waar hij het, vooral in 

Genève, moeilijk mee heeft gehad. 

Levenseinde

Vanaf 1556, Calvijn was toen 47 jaar, kreeg hij gezond-

heidsproblemen. Toen hij de leeftijd van 54 jaar bereikt 

had, waren zijn krachten verbruikt. Hij overlijdt op 27 mei 

1564. Al de volgende dag wordt hij begraven. Niemand 

weet waar hij is begraven. Er is geen zerk met daarop een 

herinnering. 

Ds. J.D. Barth, toenmalig Christelijk Gereformeerd 

predikant (later ging hij over naar de Ger. Gem) schreef in 

1926 over Calvijn een serie artikelen in de Banier. Deze zijn 

later, met een voorwoord van Ds. G.H. Kersten, in 

boekvorm verschenen. Dat boekje eindigt met:

‘Ging Calvijn heen, zijn arbeid bleef, zijn beginsel verstierf 

niet. Het zal bewaard blijven, om de eenvoudige reden, dat 

het was het beginsel van Gods Waarheid’.

Het Reformatiemonument in Geneve. Van links naar rechts Willem Farel, Johannes Calvijn, Theodorus Beza en John Knox. 

“ Duidelijke tekenen van Zijn Heerlijkheid  
heeft God gegraveerd in al zijn werken” 
Johannes Calvijn
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